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JÉZUS, MÁRIA ÉS JÓZSEF

Olv.: Sir 3,3-7.14-17a – Kol 3,12-21 – Mt 2,12-15.19-23
A Szentcsalád hazatérése

KOZMA IMRE OH ATYA SZENTMISÉJÉRŐL
 
Szentmise bevezetése

Kedves Testvérek! 
Szentcsalád  vasárnapja  van.  Sajátos  hangok hallatszanak a  világban.  Talán a  legijesztőbb
hang: megmenthető-e a család? Ha egy templomban is föltesszük ezt a kérdést, akkor azon
kell  gondolkodni,  hogy  milyen  módon  menthető  meg  a  család?  A  Szentcsalád  életében
találunk néhány olyan szempontot, amely segítségünkre lehet! A mai vasárnap üzenete erről
szól. Ezt a szentmisét ajánljuk fel a magyar családokért.

Szentbeszéd

Kedves Testvérek! 
Sokan úgy vélekednek, hogy a család elavult életforma. Kevesen azt mondják, hogy a család,
melengető  fészek!  Az  ember  fészeklakó.  Ez  a  fészek  nem földi  valóságból  épül,  hanem
szeretetből, figyelmességből, felelősségből, gondoskodásból! Az életről van szó! Isten életet
akart! Karácsony arról szól, hogy Isten nem engedi, hogy az élet elvesszen! A teremtő Isten,
aki életet akart, nem engedheti meg, - a megváltás erről szól, - hogy az emberi élet elvesszen!
 
Három életképet szemléljünk
Az egyik életkép a Bibliából való 
Isten  megteremtette  az  embert  férfinak  és  nőnek  és  azt  mondotta,  szaporodjatok,
sokasodjatok, töltsétek be a földet!

Egy másik életkép
Pár héttel ezelőtt találkoztam egy kosovoi albánnal, akivel húsz évvel ezelőtt is találkoztam. A
következőt jövendölte: Győzni fogunk! Így mondta: Legyőzzük a szerbeket! Egy fogadalmat
tettünk  nem  húsz  évvel  ezelőtt,  hanem jóval  korábban,  egy  olyan  fogadalmat,  amely  az
egyetlen fegyver, a győztes fegyver az ember kezében. Most, amikor nem régen találkoztam
vele, akkor mosolyogva fordult hozzám: ügye megmondtam, győztünk! Hozzátette, négy fiam
veszett oda. Nagy szünet után, könnyeivel küszködve a következőt mondta: még maradt négy!

Harmadik életkép 
Egy nagyon kedves muzulmán barátom keresett meg. Názáret egyik külvárosában élnek. Meg
is látogattam őket nem is egyszer. Gellért testvérrel is voltunk náluk. A következőt mondta:
Kedves Páter! Győzni fogunk! Ez egy muzulmán arab, Názáret egyik külső kerületében élnek,
ahol a kerület lakósainak száma kb. 17 ezer, ebből a 14 éven aluliak száma a lakosság 48%-a.
Tessék utána számolni. Azt mondta ez az arab muzulmán: Győzni fogunk!

A család a megmentő életforma!
Sokak szerint a család elavult életforma, hogy a szociális problémák fő oka a szétzilált családi
élet. Naponta jön velünk szembe néhány fogalom, amik már régen is léteztek: kiszolgáltatott
gyerekek,  veszélyeztetett,  kallódó  fiatalok.  Ennek  az  oka  agyonhallgatott.  Én  kimondom,
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mindennek  oka  a  férfi  és  a  nő  kapcsolatának  válsága!  A  kiszolgáltatott  gyerekeknek,  a
kallódó, válságban lévő fiataloknak miképpen oldható meg a helyzete? Maholnap ők szülők
lesznek! Amivel nap, mint nap találkozunk, kínál-e megoldást? Ma arról beszélnek, hogy a
párom. Mit jelent az, hogy a párom, élettársi kapcsolat, a barátom?

A családnak az isteni tervre kell épülnie!
Amikor az életről gondolkodunk, akkor nem lehet figyelmen kívül hagyni az isteni tervet! Ha
meg akarjuk oldani az emberiség problémáit, akkor ennek az isteni tervnek beleszólása kell,
hogy legyen az életünkbe! Vannak, akik megfeledkeznek erről az isteni parancsról: 

szaporodjatok, sokasodjatok, töltsétek be a földet!

Az,  amit  ma  tapasztalunk,  az  nem  kínál  megoldást!  Lehet  szociális  programokat
foganatosítani. Örömmel hallja az ember a gyessel kapcsolatos rendelkezéseket, vagy az extra
gyeddel foglalkozó ígéreteket itt  Magyarországon. Adókedvezményeket, hogy több gyerek
szülessen, mert azé a föld, aki benépesíti! Ha a Szentcsalád mindennapjaira figyelünk, akkor
bizonyos fogódzópontokat találhatunk. Ha költői módon folytatnám ezeket az elemembe vágó
gondokat, bajokat, akkor azt mondanám, hogy az angyalok visszamentek az égbe, a pásztorok
visszamentek a nyájhoz. Máriának és Józsefnek elkezdődtek a hétköznapok. Hamarosan hallja
József a figyelmeztetést álmában, fogd a Gyermeket és Anyját és menekülj Egyiptomba. Menj
számkivetésbe! 

Amire oda kell figyelni az, hogy József engedelmeskedik!

A Szentcsalád példája fontos tanácsokat ad!
Fogódzópontokat keresünk, a Szentcsalád példája ad számunkra nagyon fontos tanácsokat!
Az embert föl kell készíteni a családi életre! Ha ezt a két jegyest tekintjük, Máriát és Józsefet,
akkor  éppen  elég  gondjuk,  bajuk  volt.  Mária  olyan  állapotba  került,  amilyenbe,  József
szembesült ezzel a helyzettel! Egészen sajátos jegyesi kérdések, de tovább megy az életük! 

Érdemes arra is odafigyelni, Mária azt mondja: 
„Legyen nekem a Te igéd szerint!”
József igaz ember volt, ahogy hallottuk a Szentírásból,
ami azt jelenti, hogy foglalkozott az Isten akaratával!
Józsefnek nem volt közömbös, 
hogy mi az Isten akarata reá nézve, az életére, sorsára nézve! 
Ezért megy tovább az életük, bár emberileg átláthatatlan!

Isten felé kell fordulni, aki a teremtéskor életet akart,
ha meg akarjuk menteni az emberi életet!

Az isteni gondolat férfinak meg nőnek teremti az embert! A férfiember akkor döbben rá, hogy
ő kicsoda, amikor szembesül az asszonnyal, aki éppen olyan, mint ő, egyenrangú vele! A
Szentírás  ezt  így  mondja:  „Csont  az  én  csontomból,  hús  az  én  húsomból!”  Elfogadták
egymást,  mert  az Isten akarata  nyilvánult  meg ebben a csodálatos találkozásban! Ha meg
akarjuk menteni az életet, akkor ezzel igen komolyan kell foglalkozni!

Mit jelent az, hogy éppen olyan, mint én vagyok? 
Mit jelent az, - a Szentatya ma erről nagyon sokat beszél, 
hogy a férfiember ereje a gyengédségben mutatkozik meg? 
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Nem lehet összetartozni férfinak és nőnek
a férfiember gyengédsége nélkül!

Az a férfiember, aki a fizikai erejére hivatkozik, az alkalmatlan a házasságra. Házasságra csak
az a férfiember alkalmas, aki fölismeri azt, hogy az ő ereje olyan nagy, annyira felülmúló a
társát illetően, hogy mer gyengéd lenni!

Az asszony eljut odáig, hogy odarendeli az életét, 
mert az ő hivatása, hogy ezt az erősebbet, 
a férfiembert szelídítse és mindenben hűséges társa legyen! 

Ha meg akarjuk menteni az életet, akkor Istennek ezzel a teremtő gondolatával szembesülni
kell!  Kérdezem,  párok,  élettársak,  barátok  képesek  erre?  Megtalálható  ezekben  a
kapcsolatokban ez az elkötelezettség? 

Egyik gondolat a Szentcsaláddal kapcsolatosan az imádság! 
Mária is József is komolyan gondolta, hogy velük kapcsolatosan, mi az Isten akarata! Mária:
„Legyen nekem a Te akaratod szerint!” József engedelmeskedik az Isten akaratának! Emberi
élet,  közös  élet  csak  akkor  lehetséges,  ha  az  Isten  akarata  határozza  meg  a  két  ember
kapcsolatát és összetartozását! Ha csupán emberi tényezők határoznak, akkor ez a kapcsolat, a
férfinek meg a nőnek a kapcsolata lehetetlen, mert ez olyan kihívás, ami az embert az e világi
lehetőségei fölé emeli. Ezt így mondjuk, hogy az ember imádkozik!

Az imádságban Isten akaratát keresi!
Ráhagyatkozik az Istenre, rábízza életét az Istenre!

A közös nevező hogyan található meg Isten terve, Isten akarata nélkül? Mennyire lehetetlen,
azt  igazolja  sajnos  fájdalmasan  a  szürke  tény.  Magyarországon  a  házasságok  60%-a
összetörik. A 40%-ról még nem beszéltünk, hogy az mit jelent, hogyan tartoznak össze azok
az emberek?

Isten  nem  engedheti  meg,  hogy  elvesszen  az  élet!  A  megváltás  erről  szól,  amely  az
ősevangélium ígéretével kezdődik, karácsony titkával kezd megvalósulni! Megjelenik ebben a
világban az Isten akarata és azok az emberek, akik erre odafigyelnek, akik számára fontos,
hogy Isten az egyéni életükben mire szólítja őket, azok az emberek egymásra találnak. Ebben
az  isteni  akaratban  azok  a  feszültségek,  azok  az  ellentétek,  amelyek  szükségszerűen
megteremnek a mindennapjainkban, azok feloldhatók, ahogy a Szentcsalád esetében is. Ezért
beszélhetünk győzelemről. 

Ezért beszélhetünk arról,
hogy ők sikeresen kerülnek ki ezekből a megpróbáltatásokból,
mert az Isten akarata köti őket össze, keresik és fontos nekik!

Amikor  először  jártam  Indiában,  akkor  egy  nagyon  fontos  jelenségre  hívták  fel  a
figyelmemet. Azok a házak, ahol az ablakban este gyertya ég, azt jelenti, hogy abban a házban
esti  imát  mondanak.  A házak kb.  90%-ában égett  a  gyertya.  A család összeült,  nem egy
esetben  részt  vettem  ilyen  esti  találkozón,  ahol  megtapasztalták  az  emberek  egymás
közelségét, összetartozásukat, a családi erőt, a család összetartó erejét. Keresték azt, hogy mi
módon  tudnak  napi  gondjaik  fölé  emelkedni.  Nagyobb  gondjaik  vannak,  mint  nekünk
akárkinek ebben az országban.
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A másik gondolat a Szentcsaláddal kapcsolatosan a szeretet!
Az egymásért vállalt felelősség az elkötelezett szeretetre épül! Az ember eljut odáig, hogy
akinek igent mond, azért felelős! Akit megszelídített, azért felelős! Ez a felelősség nemcsak
addig tart, amíg minden úgy történik, ahogy én azt elképzeltem. A keresztény élet reális élet!
Isten reális utakat mutat nekünk, reális célokat tűz elénk!

A szeretet, az egymásért vállalt felelősség azért,
hogy el ne vesszen az élet, mert az élet semmivel sem összemérhető!

Az élet valóban az Isten igazi egyetlen ajándéka!

Isten ránk bízta az életet!
A mi hivatásunk, hogy ezt a ránk bízott titkot megőrizzük 
az által, hogy az élet megszületik, 
az által, hogy az élet a meleg családi fészekben kibontakozik!

Ez a családi fészek mindig hazaváró, itt mindig föl lehet töltődni!
Töltekezhet az ember, hogy a mindennapi feladatait el tudja látni!

+  A M E N  +

Imaszándék a Mi Atyánkhoz

Kedves  Testvérek!  Ebben  az  imádságban  kérjük  az  Isten  vigasztalását  magunk  számára,
hiszen a rossz döntéseink következményeit nem könnyű elviselni! 

A Szentatya, aki jóságos, emberszerető a szó legteljesebb értelmében, erre az emberek azt
kérdezik, hogy mikor szenteli már a nőket pappá? Mikor oldják már meg azok helyzetét, akik
elváltak? Akik elváltak, azok sajnos utána szentségekhez nem járulhatnak. Ez nem azt jelenti,
hogy  akkor  őket  nem  szeretjük.  A  Szentatya  erre  külön  is  kitért.  Természetesen
megajándékozzuk őket szeretetünkkel, de ez nem jelenti azt, hogy akkor föloldjuk azokat a
fegyelmi kötelékeket, amelyek megtartják a kereszténységet. 

Nagyon  nehéz  az  embernek  elviselni,  elfogadni,  hogy  a  helytelen  döntéseinek  ilyen
következményei is vannak. Isten szeret mindenkit, a tévedő, a hibázó embereket is! Mi is
mindenkit fogadjunk szeretetünkbe, de ez nem azt jelenti, hogy akkor az elveket is fel kell
adni. Ha valamikor, éppen a sok-sok hajótörött testvérünk esetében elgondolkodtató ez, hogy
ők emiatt a szentségi élet lehetőségeit elveszítik, de az Isten szeretetét nem! A mi szeretetünk
is segítse és bátorítsa őket!

Mi Atyánk…

Szentmise befejezése

Kedves Testvérek! Ez a kedves ének arra szólítgat bennünket, hogy valóban ünnepeljünk. Az
ünnep legyen istendicséret, legyen az imádság napja és legyen pihenőnap is. Legyen együtt a
család! Ezek olyan értékek, amikre ráépül az élet! Ha ezeket kihúzzuk a lábunk alól, akkor
összeomlik  az  élet!  Szilveszter  este  lesz  fél  hat  órakor  hálaadó  szentmise  kápolnánkban.
Megköszönjük az elmúlt esztendőt a jó Istennek, ha megéljük ezt a holnaputáni napot. Újév a
Szűzanyának, Istenanyának az ünnepe. Ünnepeljünk!

+  Á L D Á S  +
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